
https://biblioteca-digitala.ro



balerină, aşa incit mi-am spus: poate că a sosit momentul să 
incerc să fac ceva pe cont propriu. Doream să dansez mai 
mult, mult mai .mult. Acesta a fost unicul motiv pentru ca
re, prima dată, am decis să incerc. 

- ŞI, de la acea .primi dati», cariera dumneavoastrA de 
coregraf a fost rapidl. Debutul dateazl din 1968, iar in• 

1969 ati ciJtlgat premiul intii la Concursul de coregrafie de 
la K Oin. Apoi, dupl numai patru ani, adiel in stagiunea 
1 973-1 974, ati fost invitati, in calitate de coregraf perma
nent, de cltre Wuppt:rtaler Biihnen Ji astfel s-a niKut Wup
pertaler Tanztheater, un grup care a inceput si lucreze ca 
o trupl de dans in acceptiunea traditionali ..• Considerati eli 
stilul du mneavoastrA de lucru s-a schimbat fatl de acel in
ceput! 

• ( ... ) Cred că inceputul a fost făcut cu Barbi-Albastri •.. 
După aceea am dezvoltat din ce în ce mai mult, pînă la Er 
n lmmt sie an cler Hand ..• 1 El o la de mini) , spedacolul pe 
care l-am făcut la Bochum. De aici, am inceput realmente să 
lucrăm in acelaşi stil ca şi azi ( . . .  ). 

- Ce nu acceptau balerinele dumneavoastrli din acest nou 
stil!  

• Tn acel timp ele cons iderau că nu se mişcă destul .  Aceeaşi 
problemă s-a ivit şi in montarea altor spedacole. Desigur, eu 
simţeam, ştiam că numai persoane extraordinare puteau obţine 
rezultate remarcabile cu un minimum de mişcare. 

T EAT RU SAU DANS ! 
- Dar de ce tineti si utilizat! atit de putini miJcare in 

productiile dumneavoastra cele mai recente! Care este, în 
prezent, relatia du mneavoastrli cu dansul !  De fapt, faceti dans 
sau teatrul 

• Fac teatru sau fac dans? Este o intrebare pe care nu 
mi-o pun niciodată. Eu incerc să vorbesc despre viaţă, despre 
oameni, despre noi, despre ceea ce se schimbă . . .  Sint lucruri 
care azi nu se mai pot spune in limbajul dansului tradiţio
nal; real itatea nu poate fi intotdeauna exprimată prin dans 
- nu ar fi eficient, şi nici credibil. Deşi imi place să văd 
un bun spectacol de dans, de cele mai multe ori s imt că e 
ceva greşit pe dinăuntru. Nu atit in ideea de dans, cit in fic
ţiune, in faptul că armonia e forţată. Pentru mine este mai 
important să privesc lumea de pe stradă decit să merg la teatru 
ca să văd un spedacol de balet. Tn toate spedacolele mele 
din ultima vreme m-am străduit să impac dansul cu ceea ce 
simt, cu ceea ce doresc să exprim. Dar nu e posibil intotdeauna, 
nu reuşesc de fiecare dată să găsesc calea. Tn timp ce lucrez 
împreună cu balerinele - şi imi place ceea ce ele imi arată 
in timpul repetiţiilor - uit de dans, nu il mai simt ca pe o 
problemă, adică uit faptul că trebu ie să le fac să danseze. 
De ce ar trebui să danseze chiar in acest moment? mă intreb. 
De ce să o facă dacă nu e necesar, dacă nu e firesc? Am 
un enorm resped faţă de dans şi poate tocmai de aceea nu 
il folosesc prea mult. Eu caut pur şi  simplu o formă pentru 
a exprima ceea ce simt, dar se poate intimpla ca această formă 
să nu aibă nici o legătură cu dansul; sau există dans, dar 
nu se arată in mod dired, adică mişcările sint atit de simple 
incit există unii care cred că asta nu e dans. Fără îndoială, 
pentru mine nu e aşa. Cred că înăuntrul persoanelor cu care 
lucrez există foarte mult dans, chiar cind ele nu se mişcă. 

- Ce plrere aveti despre baletul clasic! 
• Antrenamentul trupei mele este tot ce poate fi mai clasic. 

Dar stilul dansului clasic e foarte greu de utilizat in spectacolele 
mele. Tmi place mult dansul clasic, dar numai cind cei ca
re-I execută ii înţeleg semnificaţia . . .  Tmi amintesc că o dată, 
la un curs de balet finut de către Antony Tudor, participa 
o balerină celebră. Muncea foarte mult şi ajunsese să ridice 
picioarele pînă la urechi. Cu toate astea, intregul ei corp părea 
absolut neorganic. După citeva clipe, Tudor se apropie de 
ea şi ii  zise: «Dragă, asta nu e poezie ... » .  Ea n-a 
înţeles. 

CREAREA U N U l  SPECT ACOL 
- Cum se naJte in prezent un spedacol in coregrafla dum· 

neavoastrl! 
· 

• ( . . .  ) Tntotdeauna se incepe cu întrebări. Fiecare se gîn
deşte şi răspunde. Elaborarea mişcărilor o fac · ulterior. Tofi 
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sint întrebaţi şi răspund şi ,  desigur, asta ia mult timp 
( . . .  ). 

- Dar cum e posibil ca din n işte intrebari si se nascl un 
spedacol l  . 

• E o problemă de compoziţie. Totul depinde de ceea ce 
reuşim să facem cu materialul. La inceput nu existil nimic, sint 
doar rilspunsuri, fraze, mici scene, totul e separat, fragmen
tar. Apoi, intr-un anume pund, soseşte cl ipa in care incep 
să leg ceva care mi s-a părut bun cu altceva. Şi asta, din 
nou, cu altceva şi apoi cu multe altele. Cind, mai tirziu, mi 
se pare că am găsit din nou ceva care merge, mil trezesc 
deja cu o mică scenă ceva mai mare; din acest moment incerc 
să merg intr-o direcţie complet diferită. Se prea poate să incep 
repetiţiile cu ideea de a merge intr-o anume direcţie, dar indată 
materialul se schimbă, creşte; multe mici scene se transformă 
pufin cite pufin intr-una mai mare şi direcţia se modificll de 
la sine. Tn orice caz, totul capătă o formă distindă, nimic nu 
rămîne inform, din cauză că fiecare in parte capătă semnificaţii 
diferite in momentul in care intră in relaţie cu celelalte. Puţine 
scene rămîn in spectacol in forma pe care au avut-o ini
ţial. 

- Care este momentul cel mai dificil din crearea unul spec
tacol! 

• Fiecare nouă creaţie presupune o muncă imensă, foarte 
obositoare, deşi e o oboseală bună, pozitivă. rn timpul in
tregJJiui proces de creaţie simt ceva ca un flux, un enorm flux 
de idei. ( ... ) Cred că perioada cea mai dificilă pentru mine 
este aceea in care se termină întrebările şi trebu ie să incep 
să lucrez cu materialul pe care l-am strins. 

- Ati afirmat el spedacolele dumneavoastrA nu pornesc 
de la un inceput pentru a aJunge la un sfirşit, ci ele curg 
din interior cifre exterior. Cind deveniti conştlentl d, Tn 
exterior, lucrul s-a incheiat! Totul este determinat numai de 
data premierei! 

• Nu ştiu, dar e bine că există date şi termene ce trebuie 
respedate. N-ar fi bine ca, de exemplu, să am un an la dispoziţie 
pentru un singur spedacol, căci, dacă repetiţiile ar dura excesiv 
de mult, aş avea senzafia că totul nu vine dintr-un unic 
flux, dintr-o unică inspiraţie. S-ar putea intimpla ca, după u n  
an, s ă  simt cu totul altfel ş i  s ă  realizez c ă  felul i n  care am 
inceput nu mai corespunde cu sentimentele mele de acum. 
Cred că dacă, după un an, m-aş concentra încă asupra ace
luiaşi spedacol, ar fi ·un alt spedacol. 

M UZ I C A  
- Care este relatia dumneavoastrA cu muzica T n  cadrul 

creatiei unui spectacol! ln mod obişnuit utllizatl, allturi de 
muzica clasici, muzicl uşoarl, Jazz, muzlcl de dans, cintece 
populare, muzid cln filme ... 

• Cred că muzica uşoară este, adesea, foarte serioasă. De 
o parte se află muzica clasică şi de cealaltă, cea contempora
nă, dar intre cele două extreme ex istă multe feluri de muzică 
( ... ). 

- ColaJu l  mu zical, in spedacolele dumneavoastrA, se dez· 
volti intotdeauna simultan cu creatia! 

• Da. Tntr-un anume fel, muzica se desfilşoară împreună cu 
coregrafia. 

SCENOGRAF I A  

- In general, elementele Kenografice condltloneazl des
flşurarea dansului!  

• Ideea despre scenografia apare in timpul repetiţiilor. Uti
lizăm multe materiale şi obiede şi, la un moment dat, incepem 
să ne întrebăm care ar fi obiedele pe care le vom utiliza 
in mod efediv in timpul spectacolului. Scenografia spedacole
lor mele nu are niciodată nimic inutil, nimic care să nu poată 
fi folosit sau care să fie pur decorativ. Totul are un sens, totul 
trebuie folosit, totul trebuie să fie important şi indispensabil 
in desfăşurarea spedacolului. Din aceste motive, scenograful 
trebuie să fie alături de noi in timp ce lucrăm: să asiste la 
repetiţii, să intervină, să discute cu mine. Astfel, pufin cite 
puţin, scenografia se naşte ca o consecinţă naturală a muncii 
mele cu balerinii. Niciodată nu este stabilită de la ince-
put. � �  - Existi clteva elemente ce revin deseori in spectacolele -
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dumneavoastrA. Scaunele, de exemplu •.. In Cafe Miil ler, scena 
e tlcsltl de scaune. Sau animalele: hipopotamul in Arien, 
crocodllll in Legenda castităfi i, moscul in 1 980 . . .  Ce semnifica
tie au aceste elemente recurente! 

• Vă voi răspunde ca Alfred Hitchcock atunci cind un ziarist 
1-a intrebat de ce face numai filme poliţiste şi de groază. Fiindcă 
atunci cind eram mic, a zis Hitchcock, mama apărea lîngă patul 
meu şi făcea: bau! 

B AL ER I N I I 
- Care sint criteriile dupl care vi alegeti balerinii! 
• Uneori alegerea este rapidă, alteori .decizia durează 

mult. Dar asta nu înseamnă că, in al doilea caz, e vorba despre 
o decizie greşită. Alegerea fine seama de mulţi factori. Sigur 
că pretind ca un balerin să posede o tehnică bună, dar nu 
e unicul lucru pe care-I caut. Tmi amintesc că cineva mi-a pus 
aceeaşi intrebare in America de Sud şi i-am răspuns: dacă 
ceva imi atrage atenţia la o persoană, aceia sint ochii. Ochi 
care au o privire tristă, de paiaţă . . .  Nu pot să explic. Aş zice 
că atunci cind aleg pe cineva o fac pentru că, in realita
te, doresc să cunosc acea persoană. Cei uşuratici şi agreabili 
nu mă interesează. fu vreau să pot invăfa ceva de la oa
meni. 

- Mu credeti el balerinii de la Wuppertaler Tanztheater 
au ceva in comu ni O caracteristici generali, un fel de aer 
de familie, ceva care-I u neşte, care-I face si semene intre 
eli 

• Tntr-un anume sens, da. Toţi au dorinta sinceră de a incerca 
să fie aşa cum sint. Şi au simţul umorului. Admir capacitatea 
lor de a se minimaliza, de a se autopersifla. Uneori, mă gindesc 
că nu e· nevoie să facă pe scenă nimic mai mult decit ceea 
ce fac la repetiţii. Naturaleţea, spontaneitatea lor alcătuieşte 
deja o formă. Dacă au ceva in comun? Poate că da: fimidita
tea. Tofi sint foarte timizi, chiar dacă nu par. Asta e, asta imi 
place la ei. Dadi sint timizi, sint şi mai sensibili, mai apfi să 
dobîndească mai multă forfă pe scenă ( ... ). 

- Cum puteti defi n i  relatia pe ·care o stabiliti cu baleri
nii! 

• Mă simt egală cu cei cu care am decis să lucrez. Nu mă 
simt niciodată şef sau director. Ştiu că uneori le e frică de 
mine, şi-i înţeleg, pentru că adesea, in timpul repefifiilor, e 
necesar să iau decizii foarte dure. Tn plus, vorbesc pufin, astfel 
incit se întîmplă ca uneori ei să nu ştie ce gindesc. Dar asta 
nu înseamnă că nu-i respect. li iubesc şi îi respect. Tn unele 
împrejurări, ei sint cei care mă fac să mă simt nesigură şi 
să mă tem de ei. f clar că sint o persoană dificilă, dar da
că-mi place cineva, imi place cu adevărat, profund. 

- Se tntfmpli frecvent ca unii dintre blllerlnl si plece, altii 
si plece şi apoi si se reintoarci mal tirzlu ... lar dumneavoastrA 
sinteti totdeauna bucuroasi si-1 primiti din nou. Cum de nu 
plstratl ranchluni celor care vi plrisescl 

• Cind se îndepărtează, inteleg de ce o fac. Citeodată de
vine necesar pentru ei, fie din cauza vieţii lor particulare, fie 
pentru cii au nevoie de altceva. Ti infeleg intotdeauna, 
dar, adesea, e dureros cind pleacă. Sint u nii pe care sper 
să-i văd intorcîndu-se, mai devreme sau mai tîrziu, deoarece 
m-am bucurat împreună cu ei şi pentru că imi lipsesc. 

- De ce lucrati numai cu balerlnl, nu şi cu adorll 
• Ceea ce-i deosebeşte este relafia lor cu corpul. Balerinii 

au o relaţie specială cu propriul corp. fi ştiu ce i(Heamnă 
să fii obosit fizic, epuizat. Cind eşti obosit, infelegi mai bine 
ce înseamnă să fii simplu, să fii natural. Iar ceea ce caut eu 
este simpl itatea. Fără îndoială, majoritatea actorilor nu sint na
turali, inclusiv cei care cred că sint. Actorului i se cere de 
fiecare dată să producă ceva ce este in afara lui însuşi, el 
face mereu proiecfii. Oricum, ar trebui să fie foarte netă di
ferenta dintre a fi fu insufi şi a face proiecţii. 

-•Mu v-ati gindit nlclodati si lucrati cu adorl in locul 
balerlnllorl 

• Am făcut-o u neori. Am folosit actori in cîteva dintre spec
tacolele mele, de exemplu in Cele şapte plcate capitale şi 
in El o la de mini ... Este apoi Mechfhild Grossmann, care 
e actriţă şi lucrează mereu cu noi. Desigur, citeodată mă gin
desc că ar fi interesant să incerc să lucrez numai cu actori, 
dar modul meu de lucru ar trebui să se schimbe mult. Ceea 
ce-mi place de fapt, şi mai mult decit orice, este să întrebuinţez 
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oamenii pentru ceea c e  a u  in ei. U neori e i  n u  ştiu c e  posedă 
şi e frumos să descoperim împreună. Alteori mă gindesc că 
mi-ar plăcea să incerc să lucrez chiar şi cw persoane care 
n-au avut in viafa lor nici o experienţă· teatrală. Sint mulfi 
oameni care au ce da şi cu care simt că aş putea face ce
va. 

- Si vorbim despre utilizarea vocii. Balerinii de la Wup· 
pertaler Tan ztheater vorbesc mult pe sceni. Existi un curs 
special, o tehnici pentru f olosirea vocii! 

• Nici o tehnică, nici o metodă. Fiecare are vocea sa, şi 
lucrul cel mai important este că e vocea «Sa». ( ... ) 

P UB L I CUL 

- Succesul din aceşti ultimi a n i  a Influentat mult trupa -,. 
modul dumneavoastrA de lucrul S-a schimbat ceva datorlti 
marelui su cces Internationali 

• Nu 'cred că s-a schimbat nimic. Dacă simfi că ceea ce 
faci e cu adevărat important, va rămîne important independent 
de succes. Pe de altă parte, spectacolele mele, chiar şi in 
prezent, au nevoie d.e mult timp pinii să ajungă a fi acceptate 
de public. Fiecare spectacol are propria sa istorie ( .. .  ). Consider 
sfimulanf faptul că unii dintre noi nu doresc cîtuşi de pufin 
succese facile, că se gindesc permanent la sensul mişcării 
noastre, la etapa in care se află viafa noastră, la l imitele a 
ceea ce facem şi la noile granife pe care năzuim să le depă
şim ( . . .  ). 

AMB I ENTUL V I T AL 

- Ce vi lnfluenteazl mal mult, din pund de vedere cul
tural, in pregltlrea unul spectacol! De unde scoateti Idei
lei VI Inspirati din alte forme de artll 

• Tn timp ce creez ceva nou, fac tot posibilul să evit vi
zionarea oricărui fel de spectacol. Mă tem să nu copiez pe 
cineva, să nu mă las influenţată. Citesc, dar cititul e altce
va. Tn cuvinte nu există nici o formă de teatru. Lectura imi 
stimulează ideile, dar imaginile asociate acestor idei se găsesc 
numai in capul meu ( ... ). ln viata de fiecare zi sint o mulţime 
de fapte, multe informaţii, aparent neinsemnafe, dar in real itate 
fundamentale. Experienta cotidiană e cea care mă inspiră in 
primul rind. 

ET I CH ETELE 

- In multe ocazii s- a  afirmat ci teatrul dumneavoastrA este 
un .teatru al experientei•. Sinteti de acord! 

• Formule, etichete, definiţii. Mi s-au pus atitea in fruntel 
Asta e preocuparea obişnuită a criticilor: vor să analizeze, 
să descompună, să găsească inrudiri şi clas ificări. Dar eu nu 
cred că mă situez in vreo categorie, şi nici nu vreau 
asta. 

- Alti definitie, foarte rlspindltl, a stilului dumneavoastrA 
este •neoexpreslonlsmul•. Ati fost eleva lui K urt Jooss care, 
lmpreuni cu Mary Wlgman, a fost u nul  dintre marii maeştri 
al beletulul expresionist german. Mu vi recunoaştetl deloc 
in neoexpreslonlsml 

• Sint foarte mulţumită că nu trebuie să mă preocup de 
astfel de probleme. Pe Mary Wigman n-am viizut-o decît in 
fotografii. Cum ar fi putut sii mii influenteze? Tn ceea ce-l pri
veşte pe Jooss, problema e diferită ( ... ). Cind realizez un spec
tacol .pot să am idei, pot să inventez întrebări cu care să-i 
stimulez pe balerini, dar ei sint cei care imi procură materialul 
pentru spectacol, fiecare intr-o manieră proprie, plecind de 
la el însuşi. Această modalitate de lucru este similar.!! celei 
practicate de Jooss; ea provine din dorinţa de a crea fără să 
faci abstracţie de individual ităţile cu care lucrezi ( . .. ). 

VECH I LE SP ECTACOLE 

- I n trecut, in unele clntre spedacolele dumneavoastrA, in 
Barbă-albastră, de exemplu, relatia birbat-femele era re
prezentati foarte violent. Cum vi se pare asta acum! 

• Aş zice că incerc senzatii contradictorii cind văd vechile 
mele lucrări. Uneori le admir şi nu-mi vine să cred că eu am 
fost cea care le-a făcut. Mă intreb: dar cum le-ai făcut7 Tn 
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